
 

 

Slávnostné otvorenie domu  
s opatrovateľskými službami 
Dňa 26. apríla sa v našej obci na základe pozvania starostu obce stretli dvaja 
predstavitelia vlády za účelom otvorenia budovy nájomných bezbariérových 
bytov v Moravskom Lieskovom. Predseda vlády SR Doc. JUDr. Róbert Fico 
CSc. a ministerka práce, rodiny a sociálnych vecí Ing. Viera Tomanová PhD. 
Z jej vlastnej iniciatívy sa po privítaní na obecnom úrade uskutočnila beseda 
s občanmi v kultúrnom dome. Nosnou témou bol II. pilier dôchodkového po-
istenia. Besedy sa zúčastnil aj riaditeľ úradu práce, rodiny a sociálnych vecí 
v Novom Meste nad Váhom Marián Mesiarik.  

Po ukončení programu v kultúrnom dome sa hostia presunuli k domu 
s opatrovateľskými službami, kde sa podľa pôvodného časového plánu mal 
k nim pripojiť aj premiér SR. No na základe jeho celodenného programu do-
šlo k časovému sklzu, ktorý priamo medzi čakajúcimi občanmi vypĺňala pani 
ministerka a riaditeľ úradu. Asi po hodine sme za doprovodu DH Lieskovan 
pod vedením M. Žákovica a krojovaných členov FS Kasanka privítali predse-
du vlády  SR Róberta Fica, poslankyňu NR SR Magdu Košútovú a prednostu 
krajského stavebného úradu Juraja Hamaja. Pán premiér sa poďakoval prí-
tomným občanom za vrúcne privítanie, ako aj obci za spôsob, akým sa posta-
vila k riešeniu sociálnej otázky starších spoluobčanov. Po prestrihnutí pásky 
spolu s pani ministerkou si premiér so záujmom prešiel budovu a vzhľadom 
na časový sklz bol nútený spolu aj s ostatnými hosťami pokračovať 
v pracovnej ceste. Po ich odchode mali prítomní občania takisto možnosť 
prezrieť si priestory budovy a vidieť tak skutočný stav technickej priprave-
nosti. Ďakujeme všetkým, ktorí sa zúčastnili slávnostného otvorenia 
a prispeli tak k ďalšej pozitívnej prezentácii našej obce Moravské Lieskové. 
 

  Ing. Ľubomír Miklánek 
starosta obce 
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HlásnikHlásnikHlásnik   
D V O J M E S A Č N Í K  O B E C N É H O  Ú R A D U  M O R A V S K É  L I E S K O V É  

Výročie oslobodenia 
■ Pripomíname si výročie oslobodenia 
obce. 

Martin Rázus 
■ Pripomíname si  výročie narodenia 
a úmrtia „nášho“ významného spiso-
vateľa. 

 

610. výročie 
■ Áno, je to už 610 rokov od prvého 
záznamu o našej obci, prinášame Vám 
reportáž z osláv 

 

Osobnosť obce 
■ Prof. JUDr. Milan Štefanovič, DrSc. 
Narodil  sa v Moravskom Lieskovom 
10. júna 1927  

Školská príloha  
■ Akcie a projekty do ktorých sa naša 
škola zapojila 

 

Uznesenia OcZ 
■ Zápisnica z posledného zasadnutia 
obecného zastupiteľstva v Morav-
skom Lieskovom. 

Uvítanie do života 
■ Fotky našich maličkých občanov z 
uvítania v OcÚ 
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Hlásnikom 
proti prúdu 
„Pomaly každý obecný 
úrad vydáva vlastné no-
viny. Vyzerá to ako straš-
ne fajn myšlienka, preto-
že poskytuje istý infor-
mačný servis a základný 
prehľad o tom, čo sa v 
obci deje. Na strane dru-
hej v tých novinách úpl-
ne chýba kritika alebo 
polemika s tým, čo samo-
správa robí. Proste sa 
stráca názorová plurali-
ta.“ Peter Kunder, aktivista 
Aliancie Fair-play 

Vážení čitatelia Moravsko-
lieskovského hlásnika 
i nových webstránok: 

 www.moravskelieskove.sk, 

ako ste si iste všimli, hlás-
nik sa zmenil. Kritiku po-
maličky začína nahrádzať 
pochvala. A nás všetkých 
v redakčnej rade to veľmi 
teší. Veríme, že náš hlásnik 
neskĺzne na úroveň, 
o ktorej hovorí Peter Kun-
der. Chceli by sme mať v 
hlásniku polemiku či kon-
štruktívnu kritiku ale bez 
nemiestnych poznámok a 
zvád. Už sa nám nejednu 
diskusiu podarilo otvoriť 
a dúfam, že to tým neskon-
čí. Radi by sme sa pustili 
i do tém, ako je obecný 
rozpočet, fungovanie obec-
ného úradu a pod., no na 
takéto témy potrebujeme 
i Vás. Preto Vás žiadam, 
posielajte nám Vaše názo-
ry a podnety na našu novú  
adresu: 

hlasnik@moravskelieskove.sk 

Pán starosta nám zatiaľ 
necháva voľnú ruku pri 
jeho tvorbe a nás podporu-
je. A i touto cestou mu za 
to ďakujeme a sľubujeme, 
že budeme objektívni. 

Prajeme Vám pekné májo-

vé čítanie! 

 

V tomto roku sa naša obec ocitla vo 
svojom okrúhlom výročí, v 610.  roku 
od prvej písomnej zmienky. 

Za viac ako 
600 ročnú 
históriu muse-
la prejsť mno-
hými zmena-
mi, ale nech 
boli problémy 
a k é k o ľ v e k , 
vždy sa týkali 
ľudí, ich vzá-
jomného spo-

lunažívania, nutnosti a potreby vzájom-
ného sa zomknutia a spolupráce 
v najťažších chvíľach. Snáď najväčším  
rozdielom medzi dávnym obdobím 
a dneškom je to, že ľudia v tom období 
pociťovali väčšie existenčné problémy. 
Ich život bol z materiálneho hľadiska 
omnoho ťažší a možno práve preto ich 
nútil k väčšej zomknutosti, vzájomnej 
úcte, vedeli sa tešiť aj z maličkostí. Boli 
nútení vytvoriť si kultúru sami, čo sa im 
podarilo veľmi dobre, pretože až do 
dnešných dní cítime hodnotu toho, čo 
vytvorili – krásne vyšívané kroje, ľudo-
vé tradície, spevy a tance, ktoré boli 
špecifické a nezanikli aj napriek tomu, 
že sa nachádzali medzi oblasťami ako je 
Myjava či Morava. Vždy mali a dodnes 
majú tieto tradície svoje miesto, a to len 
vďaka svojej jedinečnosti, plnosti 
a kráse. 

     Je našou priam povinnosťou, aby sme 
aspoň pokračovali a zachovali to, čo 
naši predkovia vytvorili. Je to veľmi 

neľahká úloha a v prvom rade závislá 
na ľuďoch, ktorí popri svojich každo-
denných povinnostiach dokážu zacho-
vávať a zveľaďovať dedičstvo našich 
predkov. Ba čo viac, dokážu tvoriť 
a budovať v prospech nás všetkých. Je 
na nás, či a akým spôsobom si to doká-
žeme všimnúť. Veľakrát to nie sú pom-
pézne veci ale maličkosti, ktoré 
v bežnom živote môžu mať a aj majú 
veľký význam. Žiaľ, naša doba okrem 
lepšej materiálnej vybavenosti so sebou 
priniesla nezáujem o vlastné okolie 
a veci verejné. Preto je veľmi vzácne, 
pokiaľ sa aj dnes nájdu ľudia, ktorí do 
týchto kategórií nespadajú, ale svojím 
spôsobom života idú nám všetkým prí-
kladom a svoj voľný čas využívajú aj 
v prospech nás. Som rád, že takýchto 
ľudí medzi sebou máme a že sme 
v rámci osláv Letokruhu Martina Rázu-
sa a 610. výročia prvej písomnej zmien-
ky o obci mohli týchto ľudí oceniť. 

      Verím a som presvedčený, že v našej 
obci nebude nikdy núdza o tých, ktorí 
svojou životnou filozofiou a činmi budú 
príkladom pre nás všetkých a prínosom 
pre históriu našej obce. Aby sa aj naši 
potomkovia, tak ako my, mohli aj naďa-
lej „hrdiť“ tým, že sú občanmi Morav-
ského Lieskového. 

 
S pozdravom starosta obce,  

Ing. Ľubomír Miklánek 
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Úvodník starostu obce Moravské Lieskové. 
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Pohľad na obec ©2008 Ing. Plesník  



 

 

V roku 1945 od konca marca dedi-
nu znepokojovalo vytrvalé dunenie 
blížiaceho sa frontu. Niektorí  obča-
nia v strachu o životy sa evakuovali 
na odľahlé kopanice, ostatní čakali 
vo svojich domovoch. 

V apríli sa prebojoval II. ukrajinský 
front na územie obce. Nemci ustupo-
vali a v prvých aprílových dňoch tiahli 
cez našu dedinu. 

Iné nemecké jednotky sa usadili 
v lokalite Chríby, na Ostrom vrchu, na 
Poduličnom a pri židovskom cintorí-
ne. Nemci spustili delostreleckú  paľ-
bu  pri židovskom cintoríne smerom 
na Kamennú pri Novom Meste nad 
Váhom. Spojenecké vojská osadené na 
Kamennej reagovali na toto odvetnou 
paľbou. Prvé strely dopadli na polia 
Kožovej, ďalšie už k opevneným Ne-
mcom. Jedna strela dopadla na cestu 
1. horného konca a ďalšia explodovala 
pri ev. kostole. Tadiaľto už  bežali ľu-
dia, našťastie nikoho nezasiahli. Po-
sledné jednotky nemeckých vojsk sa 
z obce odsunuli v noci z 9. na 10. aprí-
la a zaujali výhodné postavenie na 
Šancoch a pri Květnej. V tom čase už 
viala na kostole biela zástava 
a bubeník zvolával občanov, aby po-
poludní išli vítať osloboditeľskú ar-
mádu smerom od Bziniec pod Javori-
nou. Občania nadšene v sprievode so 
zástavou a s dychovou hudbou tak aj 
urobili. 
Červená armáda vyslala popri Klaneč-
nici prieskumníkov a až potom tiahli 

našou dolinou nekonečné rady vojsk 
rumunskej a Červenej armády. 

Predsunuté hliadky sa zastavili 
v osade Plevovec, kde prišlo dňa 
12.apríla k boju smerom na Berglov 
salaš, ktorý do základov vyhorel. 
Hliadky Červenej armády prenikli až 
k osade u Zemanov. Priamy útok na 
Květnú sa uskutočnil 13.apríla. Nemci 
kládli tuhý odpor. Pri týchto bojoch 
v osade u Zemanov padol poručík Čer-
venej armády N.N. Smirnov. 
V popoludňajších hodinách vojsko 
spojeneckých armád prerazilo na Mo-
ravu, do obce Strání. Na druhý deň 
Nemci z obsadených pozícií Hrabiny 
Machnačkov a Novej hory, kde  zaujali 
výhodné obranné pozície, urobili pro-
tiútok a uzavreli jednotky rumunskej 
a Červenej armády z oboch strán 
pri obci Květná. Pretože rumunské 
jednotky utrpeli veľké straty, nasadilo 
velenie Červenej armády do tohto 
priestoru vybrané jednotky s ťažkým 
delostrelectvom a kaťušami. V tom 
čase už v Lieskovom, ktoré obišli kru-
té boje, viali československé zástavy, 
občania v strede obce pripravovali 
slávnosť. Vtedy pribehol z kopaníc 
posol so správou, že sa front vracia. 
Ľudia sa rozutekali, ale našťastie to 
bol len planý poplach. Nakoniec sa po 
ťažkých bojoch v noci z 28. na 29. ap-
ríla podarilo prelomiť obrannú líniu 
nemeckých vojsk a cez hrebene Javo-
riny prešli víťazné vojská ďalej na 
Moravu. 

Tento prelom výrazne ovplyvnil situá-
ciu na všetkých bojových frontových 
úsekoch v okrese, lebo Nemci z obavy 
pred obsadením ústupových komuni-
kácií na Moravu, hromadne opúšťali 
obranné postavenie aj v iných lokali-
tách pri Novej Bošáci, Drietome 
a Nemšovej. 

Počas týchto bojov obyvatelia sused-
nej Květnej a Strání našli ochranu 
v našej obci, kde im občania poskytli 
stravu a ubytovanie. 
Krutosť bojov poznačili i okolité lesy, 
ktoré pripomínali zle pokosenú trávu, 
obzvlášť v lokalitách Strání a Brezová. 
Veľká časť Strání bola vypálená. 

Mŕtvych počas týchto bojov vozili aj 
do našej dediny. Rumunských vojakov 
pochovali na cintoríne na Šancoch 
a vojakov Červenej armády na ev. cin-
toríne. 

Ranených ošetrovali v poľných ne-
mocniciach zriadených v Sokolovni 
u Malíčka, v škole na Kožovej aj 
v niektorých jednotlivých domoch. 
Výrazne im pomáhali naši občania. 

V oblasti slovensko - moravského  
pomedzia a na cintorínoch pochovali 
101 vojakov a dôstojníkov Červenej 
armády , ktorej velil generálplukovník 
F.F. Zmačenko a 204 vojakov 
a dôstojníkov štvrtej rumunskej armá-
dy pod velením  generála Nikolasa 
Davcalescu. 
V posledných dňoch pred oslobode-
ním prišlo o život 7 našich občanov. 
Annu Turanovú, 38 ročnú, nemecká 
hliadka ju zastrelila 9. apríla. 
Juraja Pastorka , 30 ročného, zastrelil 
nemecký vojak dňa 12. apríla. 
Martina Paulínu, 42 ročného, zasiahla 
15. apríla črepina z granátu v obci 
Strání. 
Jána Dedíka , 64 ročného, jeho syna 
Štefana, ďalej Štefana Mitanu 
a Martina Čičku pri ústupe Nemci od-
vliekli a zastrelili v bani Barborka pri 
obci Žeravice na Morave. 
V ten pamätný deň víťazstva nad fa-
šizmom bol stred obce naplnený roz-
radostnenými občanmi. Niektorí od 
radosti plakali. Zástava Českosloven-
ska, dovtedy bola ukrytá, zasa viala na 
svojom mieste. 
                                                                                           
Z príspevku Eleny Drobnej 

Pripomíname si výročie oslobodenia obce 
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Ilustračné foto: Odboj na Slovensku 
Zdroj: http://www.liptovskerevuce.sk 



 

 

Aktuality, udalosti a novinky v našej obci 
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Rakúsko 
Dňa 18. - 21.5. 2008 sa starosta obce 
zúčastnil pracovnej cesty zameranej 
na odpadové hospodárstvo 
v Rakúsku, časť Šrajersko. V priebehu 
týchto dní sa oboznámil s riešením 
likvidácie najmä biologického odpadu. 
Jemu, ako aj ostaným starostom okoli-
tých obcí v rámci Trenčianskeho kraja 
sa predstavili hospodári, ktorí sa za-
oberajú likvidáciou tohto odpadu. 
Predstavené boli spôsoby spracovania 
a likvidácie biologického odpadu vo 

veľkokapa-
citných za-
riadeniach 
f o r m o u 
tvorby kom-
postu, čoho 
výsledným 
produktom 
je kvalitný 
k o m p o s t 
p o u ž í va n ý 
ď a l e j 
v poľnohos-
podárstve. 

Kamióny 
Neutíchajúcim problémom v našej 
obci je kamiónová doprava. V rámci 
Schengenskej dohody došlo 
k otvoreniu hraníc a tým aj zrušeniu 
colnice medzi našou obcou a obcou 
Strání. Prinieslo to však problém, na-
koľko týmto boli zrušené policajné 
hliadky, ktoré slúžili aj na dopravnú 
kontrolu zákazu vjazdu vozidlám nad 
7,5t, teda kamiónom. Tento zákaz vo-
diči momentálne porušujú. Problé-
mom je aj kamiónová doprava v rámci 
obce, kde dochádza k devastácií obec-
ných komunikácií. O danú situáciu 
prejavila záujem aj televízia TA3 
a Nový čas svojim článkom. Na odstrá-
není tohto problému sa bude praco-
vať. 

Snem ZMOS 
V dňoch 14. – 15. mája sa 
v priestoroch Incheby v Bratislave 
uskutočnil celoslovenský 18. snem 
ZMOS, ktorého sa zúčastnil ako dele-
gát aj starosta obce. Zúčastnení boli aj 
vrcholní predstavitelia štátu, prezi-
dent SR, predseda vlády SR, predseda 
parlamentu SR a ďalší ústavní činite-
lia. Nosnou témou bolo zhodnotenie 
situácie a postavenie miest a obcí na 
Slovensku. Bola prednesená aj proble-
matika ťažby uránu v Kálnických ho-
rách. Tento problém je potrebné riešiť 
na celoslovenskej úrovni. 
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Obecný web 
V priebehu mesiaca apríla sa po dlhej 
dobe a problémoch s predošlým dodá-
vateľom podarilo spustiť obecnú web 
stránku www.moravskelieskove.sk. 
Zatiaľ sa nachádza vo fáze doplňova-
nia obsahu, ale predpoklad je, že do 
konca júna bude v konečnej podobe. 
Mala by obsahovať všetky dôležité 
informácie ako pre obyvateľov obce, 
tak aj pre ľudí mimo nej. Súčasťou je 
aj fotogaléria a diskusia, v ktorej môžu 
občania vyjadriť svoje názory 
a požiadavky smerom k OcÚ prípadne 
OcZ. 

Obecná „tržnica“ 
Aj v našej obci, rovnako ako 
v okolitých sa uskutočňuje predaj rôz-
neho sortimentu a tovaru predajcami 
systémom mobilných stánkov. Dôvo-
dom umožnenia tohto predaja je po-
skytnutie možnosti širšieho výberu 
tovaru v rôznych cenách pre obyvate-

ľov obce. V žiadnom prípade nejde 
o vytváranie konkurencie, ktorá by 
mala ohroziť našich predajcov. Preto 
obec pristúpi k regulácii dní a časov 
predaja formou VZN, tak aby sme pra-
videlnosťou a jasnými pravidlami vy-
šli v ústrety ako predajcom, tak aj 
obyvateľom obce. 

Hodnotenie  
Jednotárov  COOP 
Ani sme s nenazdali a rok ubehol ako 
voda. Prešli radosti aj starosti, naplne-
né či nenaplnené predsavzatia. Ubehlo 
všetko, čo ubehnúť malo a starý rok 
sme konečnou platnosťou vyprevadili 
do neznáma. Vrátime sa k nemu len už 
ako ku štatistickej veličine. S radosťou 
však môžeme konštatovať, že náš 

družstevný malo-
obchodný systém 
opäť preukázal 
svoju životaschop-
nosť. Opäť zviedol 
úspešný zápas 
o svojho zákazní-
ka. Jednota bola  
vždy obchod plný 
života. Je to pre 
nás Jednotárov 
veľká výzva. Toto 
chceme dosiahnuť 
mnohými akciami 
pre zákazníkov. 
Bohatou ponukou 
tovaru, kvalitou 
a zdravotnou ne-
škodnosťou predávaných produktov, 
rozšírením služieb pre verejnosť. 
Rada by som Vám milí zákazníci  
v mene svojom aj celej členskej zá-
kladne poďakovala za dôveru, 
k t o r o u  s t e  n á s  p o c t i l i 

v predchádzajúcom ro-
ku tým, že ste nakupo-
vali v maloobchodnej 
sieti COOP Jednota . 
V našej obci máme dve 
predajne Jednoty. 
V predajni prvej – pri 
obecnom úrade pracujú 
tri predavačky pod ve-
dením vedúcej Viery 
Malíčkovej, kde bol za 
minulý rok obrad 12, 
461.866.- Sk. 
V druhej predajni 
u vedúcej Evy Strapino-
vej činil obrad 3 milió-
ny. Celkový obrat 

v predajniach Jednoty bol 15,461.866 .
- Sk. Tieto výsledky naše predavačky 
dosiahli ich ochotou a dobrým prístu-
pom k zákazníkom. 
Vyjadrujeme im v mene členskej zá-
kladne úprimné verej-
né poďakovanie. 
Od 17.3.2008 sa budú 
držiteľom nákupných 
kariet vyplácať zľavy 
z realizovaných náku-
pov za rok 2007, pri 
pl a tení  ná k upu 
a predložení nákupnej 
karty bude i z platby 
za nákup vykonaný 
automatický odpočet 
dosiahnutej zľavy za 
rok 2007. 
Nevieme, čo nám pri-

nesie rok 2008. Je to rok osmičkový 
a osmička ja magické číslo vyznačujú-
ce sa veľkou väzbou, energiou 
a stabilitou. Zaželajme si spoločne 
úspešný rok 2008 plný radosti 
a spokojnosti a využime všetky mož-
nosti pre dobro a spokojnosť nás všet-
kých zákazníkov. 
Preto zostaňme verní i v tomto roku 
nákupom v COOP Jednota. 
Predsedníčka VČZ Tomešová Vlasta 

Problém s odpadmi 
V poslednej dobe sa ako veľký prob-
lém ukazujú veľkoobjemové kontajne-
ry. Bola zvýšená frekvencia ich zberu 
a likvidácie, ktorá je spôsobená dosť 
často vývozmi občanov najmä okoli-
tých obcí. Predražuje sa tak odpadové 
hospodárstvo našej obce, preto prosí-
me a žiadame obyvateľov priľahlých 
častí, kde sa tieto kontajnery nachá-
dzajú, aby informovali na obecnom 
úrade o vývozcoch, ktorí nie sú občan-
mi Moravského Lieskového. 

 
Ing. Ľubomír Miklánek 

starosta obce 

http://www.moravskelieskove.sk
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Vo Vrbici 18. októbra  1888 sa rodi-
čom Márii, rodenej Petríkovej 
a Martinovi Rázusovi narodil prvý 
syn Martin. Narodil sa v rodine roľ-
níka a garbiara. Bieda a chudoba, 
ktoré ho vtedy obklopovali v ňom 
prebudili silné národné cítenie. Bol 
prvý v rade z ôsmych súrodencov. 
Šesť z nich sa dožilo dospelosti 
a postupne si nachádzali v živote 
svoje miesta. 
Michal Rázus, kníhtlačiar. Narodil sa 
vo Vrbici 3.mája 1894. Po skončení 
základnej školy sa vyučil za typografa. 
Ján Rázus , v poradí tretí z bratov, na-
rodil sa 21.6.1896 vo Vrbici, vyučil sa 
za zámočníka, odsťahoval sa za prá-
cou do Ameriky. 
Matej Rázus , tlačiar, strojár, podnika-
teľ. Narodil sa 28.8.1898 vo Vrbici, 
vyučil sa ako starší brat Michal za 
kníhtlačiara. 
Ondrej Rázus , kožušník. Narodil sa 
27.12.1900 vo Vrbici, ako najmladší 
z bratov.. Vyučil sa za kožušníka. 
V roku 1922 odišiel za oceán, neboli 
ani tam dobré začiatky, a tak sa vracal 
späť na Slovensko, až nakoniec zotr-
val doma. 
Najmladšou bola Elena Rázusová – 
Martáková, narodila sa 28.6.1905 vo 
Vrbici. Mala 7 rokov, keď súrodencom 
zomrel otec. Vďaka podpore bratov 
študovala na mikulášskej meštianke  
i na strednej škole – dievčenskom ús-

tave v Prešove. 
 
Martin Rázus už ako 
trojročný vedel recito-
vať Chalúpkovho Vali-
buka vo Vrbickej krč-
me. Navštevoval ľudo-
vú školu a meštianku 
v Liptovskom Mikulá-
ši , neskôr študoval na 
gymnáziách  v Banskej 
Bystrici a Kežmarku. 
Po absolvovaní gymná-
zia s vyznamenaním sa 
zapísal na teologickú 
Fakultu v Prešporku, 
ktorú úspešne skončil 
v roku 1911. Po skúš-
k a c h  o d i š i e l 
s priateľom Ľudovítom 
Šenšelom na niekoľko 
mesačný pobyt do 
Edingurbu, kde získal 
štipendium Setona 
Watsona. Počas  štúdii 
v škótskom Edinburgu  videl na vlast-
ne oči, čo znamená kresťanstvo 
a dobrá cirkev pre národ a rodinu. 
Po návrate bol kaplánom u Samuela 
Zocha  v Modre, kde sa zoznámil i s 
jeho budúcou manželkou Elenou Zo-
chovou. Po krátkom pôsobení 
v Modre  nastupuje ako kňaz  na chu-
dobnú faru do Pribiliny v roku 1913. 
Tu sa mu narodí i jeho prvý syn Mar-

tin v roku 1914. 
Od roku 1914 sa stáva členom Sloven-
skej národnej strany a zostáva jej ver-
ný do konca života. 
O ťažkom vojnovom živote píše drá-
mu z dedinského prostredia: “Hana„  
v roku 1918. 
 Vojna spôsobovala nekonečné utrpe-
nie národu , snažil sa utešovať svojich 
cirkevníkov, 

a tu začal písať proti vojne bás-
nickú zbierku : „Z tichých 
a búrnych chvíľ“ v roku 1918, 
a baladickú básnickú zbierku pro-
tivojnovú : „To je vojna“ v roku 
1919. 
Do rodiny pribudne v roku 1919 
i dcéra Elena. 
Po osemročnom pôsobení 
v Pribyline  2.7.1921  odchádza 
do rozsiahleho cirkevného zboru 
v Moravskom Lieskovom 
s filiálkou Dolné Srnie. Tu ho mali 
ľudia veľmi radi, chodil medzi 
pospolitý ľud, zaujímal sa o ich 
problémy, priniesol do ich rodín 
dobrú náladu a vedel im poradiť. 
Začal pracovať na rozkvete cirkvi 
i na poli národnom ako básnik, 
spisovateľ a politický pracovník. 
V júni 1922 sa narodilo Rázusov-
com tretie dieťa – dcéra Viera. 

Martin Rázus 
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Počas pôsobenia v Moravskom Lies-
kovom napísal mnoho politických 
článkov a úvah do Národných novín. 
Tri zbierky veršov : „ Kameň na me-
dzi“ / 1925/ básnická zbierka 
o sklamaní z povojnového života. „ 
Kresby a hovory“  v roku 1926,  dvoj-
zväzková básnická zbierka sonetov 
s kritikou  poprevratových pomerov. 
Drobné príhovory povýšené do filozo-
fickej roviny ,alebo básne v próze: 
„Z drobnej prózy“ / v roku 1926. Ďal-
ším dielom boli:“ Šípy duše“ v roku 
1929, básnik chcel nimi siať oheň do 
duší. Vydal zbierku modlitieb, piesní 
a náboženských esejí „ Z nášho chrá-
mu“ v roku 1929, sú to veršované 
modlitby. Najrozsiahlejším 
jeho dielom je štvordielny 
román „Svety“ z roku 1929, 
písaný  na spôsob kroniky 
o povojnovom živote  lies-
kovskej doliny, o bohatosti 
a mnohotvárnosti dedinské-
ho života , ale i celého Slo-
venska. 
Z Moravského Lieskového 
odišiel 30.4.1930 na nové 
pôsobisko do Brezna  nad 
Hronom. Ťažko sa lúčil 
s moravskolieskovskou doli-
nou, v ktorej prežil deväť 
najkrajších rokov života. 
Na rozlúčku  napísal list, kto-
rý je vyznaním lásky k ľudu 
a obci Moravské Liekové: 

„S Bohom, dolina moja“. Pán 
Boh  Vám pomáhaj!  I vás cha-
lupôčky moje, keď sa s Vami 
lúčim, Bohu Vás porúčam.“ 
V Brezne pokračoval 
v literárnej činnosti. 
V dvojzväzkovom  historickom 
románe „Júlia“  zo 17. storočia  
píše o boji starých Brezňanov 
za mestské práva. V diele „ 
Maroško“ v roku 1932, autor 
intenzívne prežíva vlastne 
detstvo.“ Argunenty „ - rok 
1932, to je Rázusova životná 
filozofia hlbokej múdrosti po-
daná prístupným jazykom. 
„Maroško študuje“ z roku 
1933, autor píše pútavo 
a objektívne o osudoch sloven-
ských študentov na maďar-
ských školách. 
V diele „Bača Putera „/ rok 
1934/ opisuje slovenského 
vysťahovalca  do Ameriky, 
ktorý sa stane vďaka húževna-

tosti úspešným továrnikom. 
O klebetách ,intrigách a živote 
i narušenej morálke dedinskej inteli-
gencie  úsmevne poukazuje vo veselo-
hre „ Malý detektív“ v roku 1935. 
Z b i e r k y  m o d l i t i e b ,  b á s n í 
a náboženských esejí v roku 1935 sú  
v diele :“ Pred tvárou božou pri no-
hách Pánových“. 
„ Krčmárský kráľ“ rok 1935, dielo, 
ktoré zachytáva húževnatosť a záujmy  
židovských spoluvercov a o sociálnom 
a morálnom zbedačovaní ľudových 
vrstiev. Vyčíta slovenskú sebazničujú-
cu bezstarostnosť . 
 Básnická zbierka  z roku 1935 :“ Ces-
tou „  hovorí básnik o zlomenosti 

a beznádeji vlastného života. „ Odkaz 
mŕtvych“ rok 1936 - historický román  
s námetom histórie Brezna v 17. sto-
ročí, ktorým chcel autor poukázať na 
nebezpečenstvo rozdelenie Slovenska 
na katolícke a evanjelické.“ Ahas-
ver“ /1936/ - dramatická báseň, ide 
tu o spor Ahasvera a básnika o úlohe 
ženy v básnikovom živote. 
„Stretnutie“ – rok 1937 – básnická 
psychodráma, stretnutie životom do-
ráňaného syna  matkou a otcom, 
s dobou a tragédiami vlastného Rázu-
sovho života. 
„Bombura a Surovoci“ / rok 1937/ , 
predsmrtná  Rázusova dvojnovela , 
kde v prvej Bombura – silák z Brezna 
zvíťazí v súboji s kurucom, ktorí po-
tom z Brezna odtiahnu .V druhej, zboj-
níci Surovovci predčasne končia  na 
popravisku a svoju poslednú hodinku 
znášajú hrdinsky. 
Na sklonku života Rázusa trápila za-
staraná očná choroba. Pri písaní svo-
jich posledných diel bol odkázaní na 
diktovanie.  Báseň „ Neporozumený“ 
nadiktoval deň pred svojou smrťou 
7.8.1937. 
Nedokončil román „ Evino jablko, dra-
matickú báseň Prometeus  a  Romám 
bez názvu. 
Zomrel  8. augusta 1937 vo veku ne-
dožitých 49 rokov na chorobu obli-
čiek. Rozlúčiť sa sním prišlo takmer 
desaťtisíc ľudí. Pochovaný je na evan-
jelickom cintoríne v Banskej Bystrici. 
 
Vybrané z rôznych materiálov o živote 
Martina Rázusa 

 
Emília Bukovčíková 

kultúrny referent OcÚ 

Moravské Lieskové, v popredí hostinec  
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24.5.2008 - ML: Do súťaže 
o Rázusovu trikolóru bolo oslove-
ných  23 obcí za účelom získania 
cyklistov, a to : Kálnica, Pobedím, 
Květná, Kočovce, Čachtice, Višňové,  
Stará Turá , Nové Mesto n/V, Tr. 
Stánkovce, Trenčín, Bzince pod Ja-
vorinou, Lubina, Dolné Srnie, Oč-
kov,  Strání, Beckov, Bošáca, Lúka, 
Horní Němčí, Dolní Němčí, Slávkov, 
Rudník, Nová Ves n/V. 

Vybraní cyklisti z týchto obcí, násled-
ne absolvovali trasu cez osady a obce : 
Brestové, Cetuna, Lubina, Hrnčiarové, 
Bzince pod Jav., a späť Moravské Lies-
kové - ihrisko. 

 Cyklisti sa umiestnili v tomto poradí : 

 1. cena – Miroslav Durec - Višňové,  
2.cena – Vladislav Truhlík - Stará Tu-
rá, 

3. cena Rudolf Juráš – Nové Mesto n/
V, 4.miesto – Martin Markech – Kálni-
ca, 5. miesto – Milan Šicko – Čachtice, 
6. miesto – Ondrej Tupý- Kočovce, 7. 
miesto – Ján Tupý ml – Kočovce, 8. 
miesto – Peter Ďuriš – Tr. Stánkovce, 
9. miesto – Ján Tupý st.- Kočovce, 

10. miesto – Miloslav Ábel – Trenčín, 
11. miesto – Bohumil Vlk – Květná, 12. 
miesto – Ján Valovič – Kálnica, 13. 
miesto – Filip Lednický – Pobedín 
(zmena trasy).                                                                                             

Prví traja získali prvé tri  ceny 
v podobe Pohára s trikolórou 
a plaketou so znakom obce Mor. Lies-
kové, rok 2008 s heslom Martina Rá-
zusa : „ Pekne žiť, znamená nežiť pre 
seba“. 

Z druhej stra-
ny plaketky  
je Rázusova 
f o t o g r a f i a 
a zoznam 
všetkých ob-
cí, ktoré boli 
oslovené na 
účasť. Tieto 
plaketky s 
t r i k o l ó r o u 
získali  i 
ostatní cyk-
listi súťaže. 

V priebehu 
súťaže bol  pre deti otvorený Roz-
právkový les a športové hry spojené 
s diskotékou. Nechýbali tu deti z obcí : 
Kočoviec, Čachtíc, Bziniec p/J., Dolné-
ho Srnia, Nového Mesta  n/V. 

Ale i v Dome osvety bola otvorená 
výstava Rázusových diel, i jeho sestry 
Eleny Rázusovej Martákovej a 610 . 
výročie prvej písomnej zmienky 
o obci Moravské Lieskové. 

Na otvorení bola prítomná  seniorka  
Považského seniorátu, farárka ev.a.v.  
Mgr. Eva Juríková, ktorá od prvého 
oslovenia prejavila veľký záujem 
o spoluprácu a organizovanie tohto 
krásneho podujatia. Samozrejme, že 
do obce sa dopravila na  dopravnom 
prostriedku na  bicykli. Nemôžeme 
zabudnúť i na starostov obcí, ktorí  sa 
tejto výstavy  zúčastnili, rovnako 
s veľkým zápalom spolupracovali na 
podujatí a samozrejme do obce prišli 
športovo – na bicykli: Ing. Ľubica Hru-
šovská – Očkov, Ing. Pavol Bahník- 
Bzince p/J, Milan Ostrovský – Lubina, 
Bc. Peter Pet-
kov – Dol. Sr-
nie, Jaroslav 
Bača – Višňové, 
Ing. Ján Tupý – 
Kočovce, čas im 
nebol zmeraný. 
Deň vyvrcholil 
zapálením vat-
ry  priateľstva 
za prítomnosti 
starostu obce 
Strání  - Pavla 
Mimochodeka. 

Nechýbali ani 

tradičné jedlá, pre deti „opekačky“, 
rôzne druhy sladkostí, pre dospelých 
guláš, a iné špeciality. Bez Lieskova-
nov a ich muziky, i Conutry hudby  by 
to nebola  naša Moravsko Lieskovská  
zábava.                                    Buk. 

Program dňa 24.05.2008 bol nasle-
dovný: 

- presun účastníkov z jednotlivých 
obcí na bicykloch- zraz – futbalové 
ihrisko Mor. Lieskové 

- oficiálne otvorenie podujatia Marti-
na Rázusa 

- oslavy MDD - otvorenie rozprávko-
vého lesa pre deti, športové hry pre 
deti 

-  otvorenie výstavy o živote M. Rázu-
sa 

-  610. výročie prvej písomnej zmien-
ky o obci Mor. Lieskové 

- nahlasovanie účastníkov cyklistickej 
trasy o Rázusovu trikolóru /smer Ce-
tuna, Lubina, Hrnčiarové, Bzince p/
Jav, a späť Mor. Lieskové 

- štart cyklistického preteku 
o Rázusovu trikolóru 

- športové hry pre deti a detská disko-
téka 

- odovzdanie cien účastníkom preteku 
Rázusova trikolóra 

- ľudová zábava a zapálenie vatry 
priateľstva 

 
Emília Bukovčíková 

kultúrny referent OcÚ 

Rázusova trikolóra Moravské Lieskové, výstavka z diel M. Rázusa 
a 610. výročie prvej písomnej zmienky o obci  Mor. Lieskové 
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Mesto Liptovský Mikuláš, Brezno 
a Spolok Martina Rázusa vyhlásili 
Letokruh Martina  pri  príležitosti 
70. výročia smrti a 120 výročia na-
rodenia významného slovenského 
spisovateľa, dramatika, básnika, 
publicistu, evanjelického kňaza, 
politika Martina Rázusa ako cyklus 
d u c h o v n ý c h ,  k u l t ú r n y c h 
a športových aktivít v časovom roz-
pätí od 8. augusta 2007 (70. výročie 
smrti v Brezne) do 18. októbra 
2008 (120. výročie narodenie 
v Liptovskom Mikuláši – Vrbici). 
Záštitu nad Letokruhom Martina 
Rázusa 2007 – 2008 prevzal pán 
Dušan Čaplovič, podpredseda vlády 
Slovenskej republiky. 

Doteraz boli zapojené v tomto časo-
vom termíne tieto mestá: 
18. 08. 2007 – Lipt. Mikuláš – Vrbica 
18. 08. 2007 – štart 6. ročníka Cyklo-
matarónu po stopách M. Rázusa / 
Lipt. Mikuláš, Brezno- Banská Bystrica 
– Lipt. Mikuláš a späť = 180 km. 
19. 8. 2007 Spomienkové služby Bo-
žie, výstavka diel M. Rázusa – Brezno. 
20. október 2007 Moravské Lieskové 
– seminár 
1. 12. 2007 – Dolné Srnie, slávnostné 
podujatie  s prezentáciou knihy ver-
šov Márie Rázusovej 
6. 4. 2008  - Pribylina – spomienkové 
služby Božie 
18.5. 2008 – odhalenie pamätnej tabu-
le M. Rázusovi a spomienkové služby 
Božie, Modra 
25.5.2008 – otvorenie slávnosti pri 
príležitosti Letokruhu Martina Rázusa  
v obci Moravské Lieskové. 
Spomienkové služby Božie pri príleži-
tosti 120.výročia narodenie  Martina 
Rázusa. 
V nedeľu 25. mája začali slávnostné 
služby Božie v evenjelickom kostole, 
pred ktorým vyhrával dychový or-
chester Milana Žákovica. Služieb Bo-
žích sa zúčastnili 
brat biskup Mgr. Milan Krivda 
s manželkou, gen. dozorca Ing. Pavol 
Delinga CSc s manželkou, sestra se-
niorka Považského seniorátu  Mgr. 
Eva Juríková, bratia farári, ktorí sa 
podieľali na liturgii Bohoslužieb, 
vnučka M. Rázusa, rím. kat. pán farár 
Mgr. Eduard Leza , starosta obce Ing. 
Ľubomír Miklánek i ďalší starostovia 
susedných obcí, ako i členovia cirkev-
ného zboru. Všetkých prítomných 

privítal cirk. dozorca brat 
Martin Miklánek. Slovo Bo-
žie zvestoval dôstojný brat 
biskup. Tiež sa prihovoril 
starosta obce Ing. Ľubomír 
Miklánek. Ďalej vystúpili 
žiaci základnej školy, ume-
leckej školy a folklórna sku-
pina Kasanka. Nasledovali 
príhovory hostí. Brat farár 
Mgr. Milan Hargaš oživil 
spomienky na Martina Rá-
zusa. 
Lieskovania spomínajú  na 
Rázusa, ako na človeka ob-
ľúbeného, alentovaného, no pritom 
jednoduchého, skromného ľudomila. 
Presviedčal rodičov nadaných detí, 
aby ich dali študovať . Svoj obdiv 
k nášmu kraju a ľudu zachytil v 4 – 
zväzkovom románe „ Svety“, v ktorom 
opísal život lieskovskej doliny. Po 
skončení služieb Božích pokračovali 
slávnosti v kultúrnom dome. 
Druhý slávnostný deň v kultúrnom  
dome sa niesol v znamení výroku 
Martina Rázusa : „Pekne žiť znamená 
nežiť pre seba“. Týmito slovami kon-
ferencierka Mgr. Janka Podolanová 
otvorila slávnosť Letokruhu Martina 
Rázusa. Pripomenutie 120.výročie 
narodenia významnej osobnosti, ktoré 
ovplyvnili život moravsko lieskovské-
ho ľudu po boku svojho obľúbeného 
farára Martina Rázusa. 
Zároveň pripomenutie 610. rokov 
o prvej písomnej zmienke o obci Mo-
ravské Lieskove. 
Starosta obce Mor. Lieskové Ing. Ľu-
bomír Miklánek so starostom obce 
Dolné Srnie Bc. Petrom Petkovom  
úvodnými slovami otvorili túto sláv-
nosť nahliadnúc do minulosti dejín 
našich obcí so spoločným  ev. farárom 
Martinom Rázusom. 
Pekne žiť, znamená i dobre pracovať, 
popritom nezanedbávať vzdelanie, 
nepodliehať závisti a zlomyseľnosti, je 
to veľkou zriedkavosťou v dnešnom 
živote. Venovať pozornosť svojmu 
okoliu a vedieť pomáhať podľa potre-
by v bežnom živote, môžeme nazvať 
umením. Máme i takých občanov me-
dzi nami. 
Starosta obce Mor. Lieskové Ing. Ľu-
bomír Miklánek udelil Cenu Čestného 
občianstva: 
Prof. MUDr. Ján Štefanovičovi  Dr.Sc., 
Prof. JUDr. Milanovi  Štefanovičovi 

Dr.Sc. 
 
Cenu obce  Moravské Lieskové pre-
vzali: pán Vladimír Pastorek – in me-
morian, pán Štefan Marták, pani Anna 
Podhradská,  pán Ján Machovic. Cenu 
starostu obce Moravské Lieskové pre-
vzala pani Anna Nešťáková. 
V programe naďalej pokračovali svo-
jimi recitáciami ,spevmi a tancami deti 
z materskej školy, základnej umelec-
kej školy. V audiobiografickom diele 
Martina Rázusa , Maroško sa predsta-
vili deti zo SŠ. 
Martin Rázus bol veľkým mysliteľom 
a bojovníkom za spravodlivosť svojho 
ľudu nám v rozbore o živote a diele 
Martina Rázusa pripomenula Mgr. 
Božena Hargašová. 
Folklór a ľudové tance majú silnú tra-
díciu v našej obci , predviedla to det-
ská FS Lieska a FS dospelých Kasanka. 
Záverom musíme dodať, ďakujeme 
všetkým občanom obce, ktorí nám 
statočne pomáhali pri organizovaní 
tejto veľkej dvojdňovej akcii. Se-
niorke Mgr. Eve Juríkovej, starostom 
okolitých obcí, policajným zborom, 
riaditeľovi PZ Ing. Rasťovi Farkašovi – 
Trenčín, riaditeľovi PZ Nové Mesto n/
V – Bc. Jaroslavovi Madarovi  
a riaditeľovi PZ Stará Turá. Poďakova-
nie patrí i členom Matice slovenskej 
a to : Vladimírovi Rázusovi, za prítom-
nosť zástupcov evanj. cirkvi 
a nakoniec patrí poďakovanie 
i starostovi obce Mor.Lieskové Ing. 
Ľubomírovi Miklánkovi , že nám 
umožnil usporiadať túto veĺkolepú 
slávnosť i napriek neprajníkom obce. 
 

Emília Bukovčíková 
kultúrny referent OcÚ 

Letokruh Martina  Rázusa 
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Narodil  sa v Moravskom Liesko-
vom 10. júna 1927 v rodine drob-
ného obchodníka a roľníka, matu-
roval na gymnáziu v Lučenci. Študo-
val na Právnickej fakulte Karlovej 
univerzity v Prahe, absolvoval post-
graduálne štúdium vo Francúzsku. 
Bol profesorom a prodekanom 
Právnickej fakulty UK v Bratislave, 
vedúci katedry porovnávacej prá-
vovedy a európskeho práva, člen 
kolégia dekana a člen vedeckej ra-
dy akademického senátu, zaklada-
júcim dekanom Právnickej fakulty 
P.J. Šafárika v Košiciach. Pôsobil 
ako profesor a vedúci katedry 
správneho práva, práva životného 
prostredia a finančného práva na 
Právnickej fakulte Trnavskej uni-
verzity, prednáša na Bratislavskej 
vysokej škole práva. Bol priekopní-
kom pozemkového a roľnícko-
družstevného práva, sformoval slo-
venskú právnu komparatistiku. 
Zapojil sa do práce v Medzinárod-
nej akadémii právnej komparatisti-
ky, vystupoval na svetových kon-
gresoch, zahraničných právnických 
fakultách a na medzinárodných 
kongresoch a prednáškových tur-
né. Je autorom viac ako dvesto ve-
deckých článkov a štúdii, známe sú 
jeho knižné odborné publikácie a 
vysokoškolské učebnice. Za svoju 
prácu získal viaceré ocenenia doma 
i v zahraničí. Venoval sa i legislatív-
nej práci na pôde federálnej vlády 
ČSFR, Federálneho zhromaždenia, 
SNR a Ministerstva poľnohospodár-
stva. Bol poslancom federálneho 
zhromaždenia ČSFR, členom sne-
movne národov. V klube podjavo-

rinských rodákov v Bratislave bol 
niekoľko rokov richtárom, zapojil 
sa i do  prípravy monografie obce 
Moravské Lieskové 1398 - 1998. 

Ľ.M.: Prednedávnom Vám bolo ude-
lené čestné občianstvo obce Morav-
ské Lieskové; aký vzťah máte 
k svojej obci? 

M.Š.: Do Lieskového sa vraciam rád, 
lebo som tu doma. V tomto prostredí 
som vyrastal, mali sme dve kravičky, 
dve svine sme chovali, tuto boli zajač-
níky, na povale bývalo obilie a slama. 
Prišla mláťačka, celý deň mlátila, do-
viezli sme zbožie do mlyna a mali sme 
obživu... tak sa u nás gazdovalo. 

Ľ.M.: Čomu ste sa venovali, ak ste 
práve rodičom nepomáhali pri gaz-
dovaní? 

M.Š.: Venovali sme sa zábavám, aké 
nám naše podmienky dovolili. Hrávali 
sme napríklad o guľky, hrávali sme 
futbal a hrávali sme sa aj na vojakov - 
tu v Prieseke bola jedna „armáda“ a na 
horných koncoch si organizovali dru-
hú. Podvečer sme spolu behávali po 
ulici alebo sa hrali na schovávačku. 
V Lieskovom vtedy nebolo plotov, 
humná boli otvorené a tam sme sa 
chodili hrávať. Susedia potom robili 
krik, že je už večer a my vrieskame po 
ulici... 

Ľ.M.: Ako došlo k tomu, že sa ste sa 
neskôr odsťahovali do Lučenca? 
M.Š.: Môj otec bol pôvodne vyučený za 
obchodníka, ale šiel na roboty do 
Francúzska a keď sa vrátil, kúpil túto 
chalupu v Prieseke a otvoril si obchod. 
Potom však prišla vojna a obchod sa 
musel zavrieť. V štyridsiatom sied-
mom roku bol v novinách inzerát, že 
v Lučenci niekto predáva obchod. Mali 
sme tam sesternicu a bratranca - 
evanjelického farára Jura Podhradské-
ho - ktorí nám zorganizovali stretnu-
tie a otec ten obchod kúpil. Bol to dob-
re fungujúci obchod s potravinami na 
Železničnej ulici. V Lučenci som aj 
dokončil gymnázium 
a s vyznamenaním zmaturoval. 

Ľ. M.: Kam Vaše kroky smerovali 
potom? 

M.Š.: Potom som odišiel do Prahy, na 
Právnickú fakultu Karlovej univerzity 
a tam som študoval štyri roky. 

V druhom ročníku práva ma prijali na 
Filmovú fakultu akadémie múzických 
umení a dva roky som paralelne na-
vštevoval obe školy. Filmovanie som 
však zanechal, pretože v roku 1952 
som promoval na práve a hneď som aj 
požiadal, aby ma prijali ako vedeckú 
silu na právnickú fakultu do Bratisla-
vy. Tam som nastúpil na pozíciu asis-
tenta na Katedre správneho práva 
a odvtedy som v zamestnaneckom 
pomere s právnickými fakultami. 

Ľ.M.: Kedy vo Vás skrslo rozhodnu-
tie profesionálne sa venovať prá-
vu? 

M.Š.: Bolo to v rokoch 1946-47, keď 
na Slovensku prebiehali veľké politic-
ké boje a do Lieskového chodili advo-
káti z Nového Mesta nad Váhom. Tu v 
Prieseke, kde teraz býva Boženka Har-
gašová, stál stôl, pri ktorom rečnil Dr. 
Martin Kvetko za Demokratickú stra-
nu - najviac ale na mňa zapôsobil ad-
vokát v Lučenci, Dr. Holender, ktorý 
býval na našej ulici. Jeho syn neskôr 
vyštudoval právo v Bratislave a stali 
sme sa dobrými priateľmi. Dnes je 
členom Najvyššieho súdu ČR a profe-
sorom na Olomouckej univerzite. 

Ľ.M.: Vy ste sa ale miesto advokát-
skeho povolania rozhodli pre prácu 
vysokoškolského učiteľa. Učíte do-
teraz? 

M.Š.: Áno, vyučujem na Právnickej 
fakulte Bratislavskej vysokej školy 
práva. Dokonca práve keď mi volal 
Ing. Miklánek, starosta, som skúšal 
študentov. Skúšať budem samozrejme 
po celý jún. 

Ľ.M.: Aké sú vzťahy medzi Vami 
a Vašimi študentmi? 

M.Š.: V posledných rokoch si veľmi 
cením to, keď mi starší študenti pove-
dia, že boli moje prednášky a seminá-
re zaujímavé. Naopak, mrzí ma, keď sa 
mi nejaký študent začne baviť - to ma 
veľmi bolí. Mne záleží na tom, aby 
som všetkých zaujal a osobitne sa ob-
raciam na tých, ktorí takto vyrušujú. 
Na seminári sa napríklad spýtam: „Ak 
budete sudcom, ako rozhodnete v tej-
to veci? Nemôžete sa nikoho opýtať, 
predpis máte v ruke.“ Vtedy začne 
každý rozmýšľať a začnú sa medzi 
sebou hádať, jedni argumentujú proti 
druhým - a to sa mi páči. 

Interview - Prof. JUDr. Milan Štefanovič, DrSc. 
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Ľ.M.: Čo Vás motivuje k tomu, že ste 
zostali za katedrou miesto zaslúže-
ného odpočinku? 

M.Š.: Po odchode do dôchodku mi za-
volali priamo z vedenia novootvorenej 
právnickej fakulty v Trnave, že by boli 
radi, keby som tam robil pedagóga a 
vedúceho katedry. Mne to veľmi im-
ponovalo, že ma takto uznávajú a bol 
by som si považoval za „hriech“ ne-
prevziať túto úlohu, lebo som mal 
dosť síl na to, aby som to dobre zvlá-
dol. Prednášal som u nich najmä po-
zemkové právo a právo životného 
prostredia, boli to moje odborné dis-
ciplíny počas predchádzajúceho obdo-
bia. Po čase sa na mňa obrátili z novo-
vzniknutej Bratislavskej vysokej školy 
práva, pretože hľadali odborníka na 
svetové právne systémy. Ja som sveto-
vú právnu komparatistiku postgra-
duálne vyštudoval na Medzinárodnej 
fakulte porovnávacej právovedy 
v Strasbourgu (Francúzsko). Vydal 
som viaceré publikácie a učebnice 
a zúčastňoval som sa na svetových 
kongresoch; v deväťdesiatych rokoch 
som založil Katedru európskeho prá-
va a porovnávacej právovedy na Práv-
nickej fakulte UK v Bratislave. 

Ľ.M.: Ešte predtým ste založili aj 
Právnickú fakultu UPJŠ v Košiciach 
a boli ste jej prvým dekanom... 

M.Š.: Tejto funkcie som sa ujal preto, 
že som považoval za potrebné, aby 
právnická fakulta v Košiciach bola a 
po dlhých prieťahoch sa na tom 
uzniesla aj vláda SR. Nastúpil som 
prvého septembra 1973 a mojou pr-
vou úlohou bolo prijať odborných 
pracovníkov. Pretože som poznal 
právnikov z Univerzity Komenského - 
až do odchodu do Košíc som tam bol 
prodekanom - tak som mal na výber. 
Vybral som si vedúcich katedier spo-
medzi svojich najlepších priateľov 
a s tými sme potom vyberali spomedzi 
absolventov bratislavskej fakulty. 
Akademik Hajko, rektor, sa spoľahol 
na to, že poznám ľudí, ktorých prijí-
mame, takže dal na mňa. Bolo často 
sporné rozhodnúť, keď sa napríklad 
na občianske právo prihlásilo 9 práv-
nikov a bolo treba vybrať dvoch... išlo 
o to, podľa akých aspektov vybrať a 
koho vybrať. Lebo všetci boli výborní, 
ale pritom nie všetci spĺňali všetky 
podmienky. 

 

Ľ.M.: Popri vedeckej a pedagogickej 
dráhe ste sa v 90. rokoch ocitli aj vo 
„vysokej politike“. Ako ste vnímali 
rozdelenie vtedajšieho Českoslo-
venska? 

M.Š.:  Bol som poslancom vo Federál-
nom zhromaždení ČSFR. My zo SDĽ 
sme boli kompletne proti rozdeleniu 
federácie. Generál Tvarožek tuto z 
Trenčína, už je na dôchodku, povedal: 
„Ja keby som hlasoval za rozpad fede-
rácie, mňa vybijú, mňa viacej do Tren-
čína nepustia.“ Ja som hovoril: „My 
sme na hranici s Javorinou, ja keď 
budem hlasovať, nebudú sa so mnou 
rozprávať.“ Všetci takto hovorili, ale 
potom sme sa stretli krátko pred hla-
sovaním a skonštatovali sme, že sa-
mostatné Slovensko je možné, ale nie 
sme za to, aby k rozdeleniu došlo te-
raz. Ako sme besedovali, Štefan Niž-
ňanský vyhlásil:  „Vidím, že nemáte 
záujem, aby ste hlasovali za, ale nie 
ste ani proti. Tak ak chcete, ja tam ten 
hlas dám - a bude nad 50% hlasov.“ 
Napokon sme akceptovali myšlienku, 
že federácia sa rozpadne a rozhodli 
sme sa hlasovať za to, aby to prešlo 
zákonnou cestou. Tým sme poverili 
Nižňanského - ten čo sa teraz stal 
predsedom rady STV. 

Ľ.M.: Veľa ste zažili, ale veľa ste aj 
precestovali. Ktoré krajiny ste na-
vštívili? 

M.Š.: Teraz naposledy som bol pred 
dvoma rokmi na kongrese v Utrechte 
v Holandsku, pred ďalšími rokmi som 
bol v Bristole v Anglicku. Prednášal 
som študentom v Berlíne na Humbol-
dtovej univerzite po nemecky, doteraz 
mám priateľov v Lipsku. 
V deväťdesiatych rokoch som vystúpil 
na svetovom kongrese komparatistiky 
v Aténach a bol som spravodajcom na 
kongrese v Budapešti - ide o zhromaž-
denia všetkých právnikov z celého 
sveta, kde sa stretáva 400-600 ľudí. 
Absolvoval som študijné pobyty 
v Portugalsku, na Sardínii a študoval 
som celý semester v Moskve. 

Ľ.M.: Navštívili ste aj nejaké exotic-
kejšie destinácie? 

M.Š.: Ja som bol kdekade, videl som 
Niagarské vodopády, pri Mŕtvom mori 
som bol, videl som púšť, do ktorej 
Kristus šiel, prešiel som Jeruzalem, v 
Turecku som bol, v Tunise - tam sme 
počas kongresu svetového agrárneho 
práva išli pozrieť až na Saharu na vo-

dohospodárske zariadenia, ktoré tam 
majú na pestovanie plodín. Bol som v 
rôznych končinách sveta a som veľmi 
rád, pretože všetko, čo som videl, bolo 
zaujímavé - preto aj mojim deťom 
hovorím, choďte sa pozrieť... 

Ľ.M.: Nebolo potom pre Vás, už ako 
svetáka, Lieskové „primalé“? 

M.Š.: Ja som bol vždy na Lieskové hr-
dý. Keď som z Bratislavy odišiel do 
Košíc, tak v Bratislave o mne hovorili - 
„pozrite, už je Košičan a Bratislavu 
neuznáva“ - ale ja som sa nikdy necítil 
byť Bratislavčanom, vždy som sa tam 
cítil cudzí. Niekoľko rokov som bol 
richtárom Klubu podjavorinských 
rodákov, krúžku, ktorý založil Jarko 
Zelko s Dušanom Haruštiakom. Dote-
raz sa schádzame, Janko Magál je te-
raz jeho predsedom, predo mnou bol 
Zelko, potom som bol ja a teraz je Jan-
ko Magál. 

Ľ.M.: Neexistuje teda iné miesto na 
svete, ktoré by ste mali radšej ako 
Lieskové? 

M.Š.: Nie, také miesto neexistuje, pre-
tože považujem Lieskové za najvzor-
nejšie, najkrajšie, najlepšie. Teraz ešte 
budem mať celý jún skúšky a potom 
už tu budem až do zimy. 

Ľ.M.: Pred časom ste vydali učebni-
cu, nazvanú Svetové právne systé-
my. Mohli by ste na záver nášho 
rozhovoru uviesť z nej nejaký bon-
mot? 

M.Š.: Právo je symbol spravodlivosti, 
ale nie vždy je spravodlivé. 

Mgr. Ľubomír „Lubito“ Mitana 
redaktor MLH 
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DEŇ NARCISOV 
Žiaci školy sa ako tradične zapojili do 
charitatívnej akcie organizovanej Li-
gou proti rakovine, ktorá každoročne 
prebieha po celom Slovensku v deň 
známy pod názvom DEŇ NARCISOV. 
Toho roku sa spájal s 11. aprílom 
2008. Zbierka sa konala v priestoroch 
ZŠ, MŠ ale i medzi občanmi našej obce, 
ktorých oslovili dobrovoľníci so žiac-
kych radov. Chceme sa aj touto cestou 
poďakovať všetkým štedrým darcom, 
ktorých nebolo málo a počas celej ak-
cie sa nám nepodarilo stretnúť jediné-
ho  človeka, ktorý by nebol ochotný 
túto dobrú vec podporiť 
a pomôcť onkologickým pacientom, 
ktorí nás potrebujú. 

S chuťou proti obezite... 
... tak sme nazvali projekt, ktorým sa 
uchádzala škola o finančné prostried-
ky zo štát- neho rozpočtu na rozvojo-
vý projekt „Elektronizácia 
a revitalizácia zariadení školského 
stra-vovania 2008“. Boli sme úspešní 
a máme schválených 250 000 Sk, kto-
ré investujeme na modernizáciu vyba-
venia školskej kuchyne v ZŠ, skrášle-
nie priestorov jedálne, zlepšenie pit-
ného režimu žiakov a zamestnancov, 
lepšie využívanie štátom dotovaného 
školského mliečneho programu a cel-
kové zatraktívnenie školského stravo-
vania. 

Hlavne posledná časť zámeru je pre 
nás veľmi dôležitá. Trápi nás, že det-

skí stravníci pripravenú stravu nekon-
zumujú ako by mali. Mnohí vyhadzujú 
kompletné obedy! Vyhodené peniaze 
rodičov, vysoké náklady na prevádz-
ku, zbytočná práca kuchárok 
a v konečnom dôsledku hladné deti! 

Preto jednou z výchovných aktivít 
projektu je hľadanie naj... receptu na-
šich predkov. Kuchyňa našich pred-
kov bola známa zdravými a chutnými 
jedlami, jedlami zo stru-kovín, kto-
rých spotrebu potrebujeme zvýšiť. 

Obraciame sa preto s prosbou na 
našich starších spoluobčanov, sta-
rých a prastarých rodičov našich 
stravníkov: spomeňte si a pošlite 
nám, prosím, recept na obľúbené 
jedlá svojho detstva a svojej mla-
dosti. Možno aj našim stravníkom 

zachutia. 
Keďže je možné v súlade s normami 
zaradiť do jedálneho lístka aj regio-
nálne jedlá, pokúsime sa o to aj my. 

Veríme, že naša prosba nezostane 
bez odozvy. Recepty a návody pro-
síme doručiť do školy alebo poslať 
e - m a i l o m  n a  a d r e s u : 
zsml@centrum.sk 
do 15. septembra 2008.  
 
Už teraz za ne pekne ďakujeme. 
 

Mgr. Eva Tomešová 

AKCIE, DO KTORÝCH SA ZAPOJILA ŠKOLA 

Organizácia UNICEF vyhlásila na pod-
poru detí v Ugande zbierku pod uve-
deným názvom. Jej symbolom bol 
modrý gombík, ktorý symbolizoval 
farbu jednej z najvzácnejších tekutín 
pre ľudský život, t. j. vodu. Práve deti 
v Ugande jej majú nedostatok 
a cieľom tohoto projektu bolo vybaviť 
školy  zásobárňami pitnej vody. Aby 
sa deti vedeli vžiť do ťažkej situácie 
vzdialených rovesníkov, prebehla na 
pôde školy osveta prostredníctvom 

dokumentu na CD z prostredia Ugan-
dy. Mohli sme sa presvedčiť o tom, že 
naša mladá generácia pozná význam 
slova súcit a vedeli sa zriecť aj čiastky 
zo svojho „dostatku“.  Minimálny 
príspevok za 1 gombík bol 20Sk. Naši 
žiaci takisto za podpory svojich rodi-
čov a tiež miestneho obyvateľstva 
predali všetky gombíky zaslané od 
UNICEF a prispeli sme na túto charita-
tívnu akciu aj my vo výške 5000 Sk. 
 

TÝŽDEŇ MODRÉHO GOMBÍKA (19.5.-23.5.2008) 

 
Celoslovenská  

vyzbieraná čiastka 
24.265.399,- Sk  

presiahla očakávania 
a takisto aj                             
ÎÜĤ  ÐÒþÓÐÅÖÏË  
ÖÏ ÖĻĤËÅ όȢτφω 3Ë                           

presiahol ten     
minuloročný.  
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Naši žiaci potvrdili, že majú záujem 
o získavanie vedomostí a zručností, 
ktoré súvisia s ochranou ľudského 
života a pomocou pri jeho záchrane 
v prípade nebezpečia. Takisto sa 
naučili správne reagovať pri ohro-
zovaní nášho životného prostredia 
a bezprostredne i človeka samého.  
V tento deň bolo na pôde školy sku-
točne rušno. Žiaci 2. stupňa boli roz-
delení do pracovných tímov 
a postupne prešli šiestimi stanovišťa-
mi, ktorých náplň bola zameraná na 

riešenie rozličný 
problémov. 
Celý program sa 
začal cvičnou eva-
kuáciou žiakov 
v prípade zamore-
nia prostredia 
c hl o r o v od í k o m . 
Dokonca to veľmi 
šikovne zvládli aj 
všetci žiaci prvého 
stupňa, teda bez 
problémov sa vy-
prázdnila celé ško-
la do posledného 
žiaka. Dokonca 
celá akcia prebie-
hala  úplne realis-
ticky, pretože nie-
ktoré deti si mysle-
li, že je to „naozaj“ 
a nie „iba tak“.  
Starší žiaci sa už 
potom precvičova-
li aj ďalší postup. 
Naučili sa za po-
moci pedagógov, 
ako sa dá rýchlo zorientovať v teréne,  
ako sa musí človek v prípade takejto 
havárie zachovať, ako si musí chrániť 
dôležité životné orgány, ako zabrániť 
prenikaniu škodlivín, ako postupovať 
pri odstraňovaní ochranných pro-

striedkov atď. Takisto sme si zopako-
vali čistenie a správne použitie plyno-
vých masiek a v neposlednom rade, 
ako treba v rozličných situáciách du-
chaprítomne podať prvú pomoc a tým 
zachrániť ľudský život. V spolupráci 
s pánom Pavlíkom sa oboznámili 
s požiarnou problematikou a na naše 
prekvapenie, deti mali v tejto oblasti 
celkom slušný obsah vedomostí, ako 
v prípade požiaru postupovať, aby sa 
zabránilo jeho šíreniu a aby si nikto 
neublížil. 
A to si môžeme s rukou na srdci pove-
dať, že s týmto by mali možno problé-
my aj dospelí, nielen naše deti.  
Naši žiaci boli síce po takomto nároč-
nom dni unavení, ale spokojní a nabití 
množstvom vedomostí, ktoré snáď 
budú využívať v čo najmenšom množ-
stve, ale sme presvedčení, že 
v prípade akéhokoľvek ohrozenia by 
boli svojmu okoliu prospešní 
a nápomocní. 
 
Veríme, že aj to málo dokumentač-
ných snímok vás presvedčí, že boli 
v škole veľmi živo a veselo. 

NAŠI ŽIACI ABSOLVOVALI KURZ OCHRANY 
ČLOVEKA A PRÍRODY 



 

 

14 MORAVSKOLIESKOVSKÝ HLÁSNIK  POĎAKOVANIE MÁJ - JÚN 03/2008 

Zvykne sa hovoriť a do istej miery 
to skúsenosti  zo života 
i potvrdzujú, že tak, ako sa s láskou 
staráme my rodičia o výchovu 
a zdravý vývoj svojich detí, tak sa 
s veľkou pravdepodobnosťou budú 
starať ony o nás, ak budeme na po-
moc vo vyššom veku odkázaní. Zá-
kon o rodine túto povinnosť deťom 
i prikazuje. Je to akási reciprocita 
za dlhodobú starostlivosť o deti, 
kým nie sú schopné samostatného 
života. Rodičom ju preto majú 
s  láskou vracať, ak sú na ňu 
v starobe či chorobe odkázaní. 

Podmienky života sú však rôzne 
a často aj veľmi zložité. Ak nevyhnut-
nú pomoc na ňu odkázaným osobám 
nemôžu poskytnúť deti alebo iní prí-
buzní, potom tu nastupuje obec 
(mesto). 

Starí a slabí ľudia, dôchodcovia alebo 
iní, ktorí pre svoj nepriaznivý zdra-
votný stav potrebujú pomoc, keď si 
nezvládnu napríklad nakúpiť, navariť, 
pravidelne užívať lieky, ak to nemôže 
zabezpečiť rodina, musí pomáhať 
obec a to i v ich domácnostiach alebo 
v osobitne na to určených zariade-
niach. 

Zákon o sociálnej pomoci mestá 
a obce zaväzuje poskytovať opatrova-
teľskú službu (použ. skratku OS). Toto 
je plne v kompetencii miest a obcí a sú 
povinné ju financovať zo svojho roz-
počtu. Ak občan žiadajúci o OS spĺňa 
hmotno–právne podmienky upravené 
v príslušných ustanoveniach zákona 
o sociálnej pomoci, obec je povinná 
mu sociálnu službu poskytnúť. Pri 
príprave rozpočtu teda musí zastupi-
teľstvo obce síce vychádzať zo svojich 
priorít, ale zároveň počítať aj s tým, že 
obec je povinná uspokojiť aj zákonné 
nároky svojich obyvateľov o poskyto-
vanie OS. Táto služba sa zo strany ob-
ce poskytuje len v rámci jej rozpočto-
vých možností. 

Osoby, ktoré trpia najmä chorobami 
pohybového ústrojenstva, stavmi po 
mozgovo-cievnych príhodách, infar-
ktoch, onkologických chorobách opat-
rujú členovia rodiny, terénne opatro-
vateľky, alebo sú umiestnené 
v domove s opatrovateľskou službou, 
ak je v obci zriadený. 

O poskytnutie OS treba požiadať tam, 
kde má osoba trvalé bydlisko /na prí-
slušnom OcÚ/ podaním písomnej žia-
dosti, na základe posudku vydaného 
úradom práce, sociálnych vecí 
a rodiny alebo odporúčania odborné-
ho lekára. Súčasťou žiadosti je aj po-
tvrdenie o výške všetkých príjmov 
žiadateľa o OS alebo činnosť. Potreb-
né je tiež aktuálne potvrdenie o výške 
dôchodku, vyhlásenie o majetku 
a úsporách. 

Pri platbách za OS sú rozhodujúce 
príjmy opatrovaného a jeho majetok. 
Ak žiadateľ nemá dostatok financií na 
jej úhradu, zisťuje sa príjem jeho detí 
a spoločne posudzovaných osôb žijú-
cich s ním v domácnosti alebo aj mi-
mo nej. Jednoznačne, ak občan nemá 
dostatočný príjem alebo majetok, ro-
dina sa musí (zo zákona o rodine) po-
dieľať na platbách. V takýchto prípa-
doch uzatvárajú obce dohody 
s rodinnými príslušníkmi, na základe 
ktorých na platby za OS primerane 
prispievajú.  Akékoľvek nezaplatené 
úhrady musia však obce evidovať ako 
nedoplatok  a pohľadávky si vymáhať 
od príbuzných, resp. uplatňovať 
i v dedičskom konaní po zomrelom. 

Spôsob určenia úhrady, jej výšku 
a spôsob platenia upraví obec vo svo-
jom všeobecno- záväznom nariadení.  

Súčasťou OS nie je zdravotná starost-
livosť v zmysle zákona o zdraví ľudu 
a  zdravotnícke úkony môžu poskyto-
vať len štátne a neštátne zariadenia. 

Ak nie je možné poskytnúť OS 
v domácnosti, spravidla sa takáto oso-
ba umiestňuje do zariadenia OS, kde 
sa jej poskytuje aj 24 hod.  zmluvne 
dohodnutá starostlivosť. Pomoc opat-
rovateliek v teréne sa zabezpečuje 
osobám, ktoré pre svoj nepriaznivý 
zdravotný stav potrebujú pomoc inej 
osoby, ak to nemôže zabezpečiť rodi-
na. Poskytuje sa v bežnom pracovnom 
čase v pracovných dňoch týždňa. 
Opatrovateľky pomáhajú pri hygiene, 
obliekaní, podávaní stravy, nevyhnut-
ných prácach v domácnosti, sprevá-
dzajú ľudí na lekárske vyšetrenia, kul-
túrne a iné akcie. OS nemožno poskyt-
núť občanovi, ktorý dostáva príspe-
vok na osobnú asistenciu, ktorému 
rodinný príslušník na základe rozhod-

nutia úradu práce, sociálnych vecí 
a rodiny poskytuje celodenné opatro-
vanie, alebo ak je osobe nariadená 
karanténa pre podozrenie prenosu 
nákazy, choroby. 

Súčasné domovy OS nie sú známe do-
movy dôchodcov. Tieto boli prevažne 
štátne ustanovizne, ktoré mali iné 
občianske, vecné ale i právne postave-
nie a pôsobenie. V súčasnosti 
z rôznych príčin zanikajú. Postupne 
prechádzajú na typy „ penzión “, kde 
je potrebné všetky služby a činnosti 
plne uhrádzať záujemcom o takéto 
ubytovanie. 

Vďaka postupným krokom sa zariade-
nie OS podarilo realizovať aj v našej 
obci aj napriek rôznym realizačno- 
technickým, právnym a finančným 
problémom. K tomu sa pridružili i 
nepochopenia, rozbehové ťažkosti 
a samozrejme aj nedostatok potreb-
ných skúseností.  

Je dobré vedieť, že obec vedú schopní 
ľudia, ktorí myslia pri rozvoji obce, jej 
prosperite, skrášľovaní a celkovom 
zveľaďovaní aj na občanov. Teda 
i tých starších, ktorí sa na takýchto 
činnostiach podieľali v minulosti 
a napriek rôznym zdravotným 
a životným problémom sa im podarilo 
zostarnúť. 

Je chvályhodné, že staroba obce a celý 
poslanecký zastupiteľský zbor popri 
všetkých peripetiách nakoniec schvá-
lili potrebné základné materiály, naj-
mä rozpočet obce, aby sa mohla začať 
de jure i de facto prevádzka Domu 
opatrovateľskej služby v Moravskom 
Lieskovom. Je to o to významnejšie, že 
v tomto prípade sa celé obecné zastu-
piteľstvo pohybuje po nie príliš vy-
chodenej ceste, bez veľkých skúsenos-
tí. Ide o nové úlohy, ktoré postupne zo 
štátu prechádzajú na územné samo-
správy – obce. 

O to ťažšia a zložitejšia bude celá čin-
nosť tejto potrebnej služby. Som však 
presvedčený, že to obecné zastupiteľ-
stvo v plnom rozsahu zvládne tak, ako 
doposiaľ priebežne preukazujú vytr-
valosť a schopnosti napĺňať svoj ino-
vačný volebný program. 

  JUDr.  Ján Mikulec 

Člen komisie rozvoja obce 

Všetci raz zostarneme (možno) 
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Jarné  obdobie so sebou prináša 
nebezpečenstvo v podobe bodnutia 
kliešťom, ktorý nás môže infikovať 
rôznymi chorobami. 
Kliešte sú aktívne predovšetkým na 
začiatku a na konci leta. Žičí im teplé 
a vlhké počasie. Horúčavy neznášajú, 
vtedy sú menej aktívne. Počas su-
chých  horúcich letných dní nevylezú 
na steblá trávy, ale sa zahrabú do pô-
dy alebo zalezú pod listy. Ale pozor, 
v lese pod stromami určite budú aj 
vtedy! 
Prisatím kliešťa a vylučovaním jeho 
slín sa môžu preniesť na človeka rôz-
ne nákazy. Medzi najzávažnejšie pat-
ria: 
Jarná a letná kliešťová encefalitída 
– zápal mozgu, ktorý prenášajú asi  
dve percentá kliešťov. Choroba, ktorú 
spôsobujú vírusy, sa najskôr prejaví 
ako chrípka. Neskôr vírusy preniknú 
do centrálneho nervového systému, 
čo môže spôsobiť až ochrnutie. Chrá-
niť sa môžeme očkovaním. Podávajú 
sa tri vakcíny s niekoľkomesačným 
odstupom. Najlepšie je začať 
s vakcináciou na jeseň a skončiť skoro 
na jar, pokým sa kliešte nevyskytujú. 
Vakcinácia v čase, keď sú už kliešte 
plne aktívne, je pre ochranu v danej 
sezóne neskoro. 
Lymská borelióza je druhou náka-

zou, ktorú spôsobuje baktéria borrelia 
burgdorferi. Miesto po uštipnutí je po 
niekoľkých dňoch červené, kruhovito 
sa šíri okolo vpichu, zatiaľ čo centrum 
zbledne. Sledujte preto vývin miesta 
vpichu po prisatí kliešťa. Tento prie-
beh býva obyčajne bez  ťažkostí. Ne-
skôr sa objaví únava, bolesť hlavy 
a kĺbov. Nákaza sa pomerne úspešne 
lieči antibiotikami. Ak sa ochorenie 
nelieči, môže postihnúť aj iné orgány 
– napríklad srdce, pečeň, nervový sys-
tém a kĺby. Ochranné očkovanie však 
zatiaľ neexistuje. Vedci už začali testo-
vať prvú ochrannú vakcínu. 
Anaplazmóza je nákazou, ktorú spô-
sobuje baktéria anaplasma. Baktéria 

napáda biele krvinky, postupne osla-
buje imunitný systém a my sa stáva-
me náchylnejšími na iné infekčné cho-
roby. Príznaky sa podobajú prízna-
kom chrípky. Ani proti tomuto ocho-
reniu zatiaľ nemáme vakcínu. 
Prevencia: 
Ak sa zdržiavate  alebo cestujete do 
lesnatej oblasti vo výškach do 1500m 
s väčším výskytom kliešťov (západné 
Slovensko, Čechy, južné Nemecko, 
dolné Rakúsko), pouvažujte 
o ochrannom  očkovaní! Ak sa nechce-
te dať zaočkovať, chráňte sa pri pre-
chádzke v prírode aspoň repelentami 
a po návrate domov si dobre prezrite 
celé telo! Kliešť sa totiž neprisaje 
hneď. Niekedy sú to aj hodiny, kým si 
nájde vhodné miesto na pokožke. 
Kliešťa čo najrýchlejšie vytiahnite! 
O čo skôr odstránite z kože kliešťa, 
o to menej choroboplodných zárod-
kov mohlo zmeniť majiteľa. Najlepšie 
sa odstráni špeciálnymi kliešťami na 
daný účel. Dôležité je, aby ste kliešťa 
vykrútili celého, v nijakom prípade ho 
nesmiete stláčať! Ak vám zostala hla-
vička kliešťa v koži, musíte zájsť 
k lekárovi, aby vám ju vybral. Ešte 
stále pretrváva predsudok, že kliešťa 
treba pred vytiahnutím pokvapkať 
olejom. Pritom je olej pri jeho odstra-
ňovaní špeciálnymi klieštikmi úplne 
zbytočný a okrem toho povzbudzuje 
kliešťa k zvýšenému uvoľňovaniu 
patogénnych výlučkov. 
 

Zuzana Lahvičková 

Sezónna hrozba - kliešte 

Encefalitída - mapa 

Kliešť obyčajný 
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Vedenie tímu - dorast  

TJ ISKRA Moravské Lieskové 

Tréner: Róbert Lahvička 

Asistent trénera: Miroslav Lahvička 

Vedúci mužstva: Dušan Gašparík 

Lekár: Jaroslav Valach 

 

Zostava - dorast  

TJ ISKRA Moravské Lieskové 

Útočníci: R. Vychlopen, M. Radoš, J. 

Hornáček, J. Kúkol, 

Záložníci: J. Gašparík, J. Ochodnický, 

L. Hrabec, P. Mikulec 

Obrana: Dan. Radoš, M. Kucek, M. 

Filip, R. Miko, Den. Radoš, M. Kadlec 

Brankár: J. Mikulec 

     

Dorast - II. trieda Juh 

2007/08  

 

Mužstvo Z V P R B 

  1. Krajné 21  17 4 0  55 

  2. Dolné Srnie 20  16 1 3  49 

  3. Lúka nad Váh. 21  14 1 6  43 

  4. Tr. Bohuslavice 20  11 2 7  35 

  5. Brunovce 20  10 2 8  32 

  6. Bošáca 20  9 3 8  30 

  7. M-LIESKOVÉ 19  8 4 7  28 

  8. Považany 21  8 4 9  28 

  9. Lubina 21  7 3 11  24 

10. Horná Streda 21  3 2 16  11 

11. Kostolné 21  3 1 17 10 

12. Lubina kop. 19  2 1 16 7 

Podobná otázka sa určite vyskytla 
pri každej debate o pôsobení TJ 
ISKRA Moravské Lieskové 
v posledných rokoch. Futbal 
v Moravskom Lieskovom prešiel 
krízou a opäť sa pomaličky začína 
budovať športový klub, ktorý bude 
viesť deti k športu – futbalu. Vý-
sledkom snaženia viacerých obča-
nov je to, že dnes Moravské Liesko-
vé má vyše 30 žiakov a 15 doras-
tencov – futbalistov. 

Dnes sme si k rozhovoru 
o moravskolieskovskom futbale po-
zvali tých najpovolanejších – trénera 
žiakov – Rastislava Drobného 
a trénera dorastu – Róberta Lahvičku. 

LČ: Je potešujúce, že ML má opäť 
fungujúci tím dorastu zložený z detí 
z  ML. Odkedy tím v takomto zlože-
ní funguje? 

RL: Tento tím hrá iba od začiatku tejto 
sezóny – od jesene. 

LČ: Jedna štandardná a pritom ťaž-
ká otázka. Ako sa Vám darí? 

RL: Dobre. Na to, že chlapci hrajú spo-
lu ešte len pol roka – dobre. Dokazuje 
to i naše umiestnenie v tabuľke (7. 
miesto) a výsledky posledných zápa-
sov. 

LČ: Sú medzi týmito deťmi aj neja-
ké, ktoré by mohli pokračovať 
v reprezentácii obce i naďalej? Ne-

jaké výraznejšie talenty? 

RL: Sú. Juraj Gašparík, Da-
niel Radoš, Roman Vychlo-
pen a Michal Filip. Ostatní 
nie sú oveľa horší, ale moh-
li by pridať. Rozdiel možno 
nie je v predpokladoch jed-
notlivých hráčoch, ale skôr 
iba v ochote a snahe zlep-
šovať sa. 

LČ: S akým cieľom idete 
do záveru sezóny? 

RL: Našim cieľom je umies-
tniť sa do štvrtého miesta – 
to by bol pre nás veľľký 
úspech. 

LČ: Ako vidíte nasledujú-
cu sezónu? Budete vôbec 
hrať ďalšiu sezónu? Aké 
plány máte do ďalšieho 
ročníka?  

RL: Určite hrať budeme. Do 
áčka nám odchádzajú piati hráči 
(Hrabec, Ochodnický, Hornáček, Kú-
kol, Kadlec , pozn. red.), a od detí 
k nám prídu iba dvaja hráči (Revay, 
Kardoš, pozn. red.) Spolu s Dušanom 
Šimovcom uvažujeme, čo s danou situ-
áciou robiť. Z Dolného Srnia prišiel 
návrh na spojenie dorasteneckého 
tímu, no chceme, aby hra zostala 
v Moravskom Lieskovom. Dolné Srnie 
má ten istý problém, že veľa súčas-
ných hráčov im odíde do áčka. 

Najväčšie problémy ML futbalu (z 
ankety):  

nezáujem školy a učiteľov podpo-
rovať futbal  v obci a v TJ Iskra, 

nedostatočné materiálne zabezpe-
čenie TJ Iskra od obce (nie je to 
obecný futbalový tím, malé šatne, 
...), 

slabá podpora a neochota občanov 
ML podieľať sa na rozvoji TJ Iskra 
(česť výnimkám). 

dedičstvo minulých rokov – 5 rokov 
ML nemalo žiakov a mládež, teraz 
nebude mať dorastencov a nebude 
ani dostatok hráčov do A-tímu. 

Pokračovanie článku o moravsko-
lieskovskom futbale, rozhovor  
s R. Drobným a reakcie, zainteresova-
ných k problémom si  budete môcť 
prečítať už v ďalšom MLH. 

Koniec  futbalu v Moravskom Lieskovom? 

http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0114&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0109&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0118&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0113&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0119&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0110&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0108&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0112&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0117&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0116&sid=000000000027
http://www.obfztrencin.sk/index.php?opt=viewteam&id=0111&sid=000000000027


 

 

17 MORAVSKOLIESKOVSKÝ HLÁSNIK  Uznesenia OCZ MÁJ - JÚN 03/2008 

Zápisnica  
z riadneho  zasadania Obecného za-
stupiteľstva v Moravskom Lieskovom, 
ktoré sa konalo 14. 04. 2008 
Prítomní:  Ing. Ján Čičala, Ing. Vladi-
mír Helík, Mgr. Ľubomír Mitana, Alena 
Turiaková, Jana Ochodnická, Tatiana 
Škriečková, Ing. Ľudovít Miklánek, Bc. 
Ján Dedík, Neprítomní: Zdeno Janiga 
 
Program:  
1. Všeobecné záväzné nariadenie obce 
Moravské Lieskové o niektorých pod-
mienkach držania psov. 
2. Rozpočet obce Moravské Lieskové 
na rok 2008 
3. Odsúhlasenie návrhu obecnej kro-
niky 
4. Návrh na odpredaj školských bytov 
5. Odsúhlasenie audítora obce Morav-
ské Lieskové 
6. Návrh na odpredaj obecného po-
zemku na Bučkovci 
7. Rôzne 
 
Bod č. 1 : Všeobecné záväzné naria-
denie obce Moravské Lieskové o 
niektorých podmienkach držania 
psov. 
Starosta obce Ing. Ľubomír Miklánek 
vyzval Bc. Jána Dedíka , aby  predsta-
vil  návrh  VZN . Kedže neboli žiadne 
pripomienky zo strany  poslancov ani 
zo strany občanov starosta  obce pre-
čítal uznesenie. 
 
Uznesenie č.12/2008: 
 
Obecné zastupiteľstvo v Moravskom 
Lieskovom uznesením číslo 12/2008 
súhlasí s návrhom VZN obce Morav-
ské Lieskové   č. 1/2008 o niektorých 
podmienkach držania psov. 
 
Hlasovanie :            
Súhlas : 8 poslancov 
Nesúhlas : 0 
Zdržanie sa hlasovania : 0 
Uznesenie číslo 12/2008 bolo schvá-
lené 
 
Bod č. 2: Rozpočet obce Moravské 
Lieskové na rok 2008. 
 
 Ing. Ján Čičala oboznámil zú-
častnených s rozpočtom na rok 2008. 
Starosta obce požiadal  kontrolórku 
obce Ing. Jarmilu Podolanovú  o prečí-
tanie odborného  stanoviska k rozpoč-
tu 2008 a vyzval poslancov o predlo-
ženie pripomienok. 

 
Pán poslanec Bc. Ján Dedík  sa ospra-
vedlnil a odišiel o 18.05 hod 
 
Uznesenie č. 13/2008: 
 
Obecné zastupiteľstvo v Moravskom 
Lieskovom uznesením číslo 13/2008 
súhlasí s návrhom na rozpočet obce 
Moravské Lieskové na rok 2008 so 
zapracovaním presunu sumy 270.000,
-Sk z bežných výdavkov do kapitálo-
vých výdavkov a s tým súvisiacich 
úprav. 
 
Hlasovanie :            
Súhlas : 4 poslanci 
Nesúhlas : 2 poslanci 
Zdržanie sa hlasovania : 1 poslanec 
Uznesenie číslo 13/2008 bolo schvá-
lené 
 
Bod č. 3 : Odsúhlasenie návrhu 
obecnej kroniky. 
 
 Starosta obce Ing. Ľubomír 
Miklánek otvoril volnú diskusiu na  
tému  návrhu obecnej kroniky  ku kto-
rej neboli žiadne pripomienky a tak 
prečítal predložené uznesenie. 
 
Uznesenie č. 14/2008  
 
Obecné zastupiteľstvo v Moravskom 
Lieskovom uznesením č. 14/2008  
odsúhlasuje návrh obecnej  kroniky 
Moravské Lieskové predložený kroni-
károm obce PaedDr. Oľgou Kuckovou . 
 Hlasovanie :            
Súhlas : 7 poslancov 
Nesúhlas : 0 
Zdržanie sa hlasovania : 0 
Uznesenie číslo 14/2008 bolo schvá-
lené 
 
 
Bod č. 4: Návrh na odpredaj škol-
ských bytov. 
 
 Starosta obce Ing. Ľubomír 
Miklánek prečítal stanovisko JUDr. 
Emílie Jancovej  právničky obce Mo-
ravské Lieskové  k predaju bytov vo 
vlastníctve obce užívateľom a otvoril 
poslaneckú rozpravu. 
 
Uznesenie č. 15/2008  
 
Obecné zastupiteľstvo v Moravskom 
Lieskovom  uznesením č. 15/2008 
súhlasí s odpredajom obecných bytov 

v dome súp. číslo  254, dohodou o ce-
ne s nájomcami týchto bytov, alebo za 
účtovnú cenu v zmysle zákona č. 
182/1993 Z.z. v platnom  znení ne-
skorších predpisov. 
 
Hlasovanie :            
Súhlas : 7 poslancov 
Nesúhlas : 0 
Zdržanie sa hlasovania : 0 
Uznesenie číslo 15/2008 bolo schvá-
lené 
 
Pán poslanec Mgr. Ľubomír Mitana sa 
ospravedlnil a odišiel. 
 
Bod č. 5 : Odsúhlasenie audítora 
obce Moravské Lieskové. 
  
Obecné zastupiteľstvo v Moravskom 
Lieskovom berie na vedomie  audítora 
obce Moravské Lieskové Ing. Alenu 
Cipovovú , AC  AUDIT Prievidza, spol, 
s.r.,Licencia SKAU ev. č. 00251, Súken-
nícka č. 34, Prievidza a budú  sa vyjad-
rovať až po predložení kontrolnej 
spravy od Ing. Cipovovej  za minulé 
roky. 
 
 
Bod č. 6 : Návrh na odpredaj obec-
ného pozemku na Bučkovci.  
 
Starosta obce Ing. Ľubomír Miklánek 
prečítal žiadosť Janky Nešťákovej – 
PERFECT , Moravské Lieskové č.1124 , 
oboznámil poslancov s geometrickým 
plánom  a otvoril poslaneckú rozpra-
vu. 
 
 
Uznesenie č. 16/2008 
 
Obecné zastupiteľstvo v  Moravskom  
Lieskovom uznesením č. 16/2008 
súhlasí s odpredajom obecného po-
zemku   p.č . 20315/3 o výmere 473 
m2 vytvoreného na základe geomet-
rického plánu číslo 95/2007 autorizo-
vaným geodetom Ing. Radovanom 
Petkaničom a úradne overené sprá-
vou katastra Nové Mesto nad Váhom 
č. 576/2007 žiadateľovi Jane Nešťá-
kovej – PERFECT, Moravské Lieskové 
č. 1124 na základe jej žiadosti o odkú-
penie pozemku za podmienok : 
cena za m2 – 200 SKK, rekultivačné 
práce v rozsahu 
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60 rokov 
Blažena Martáková r. Hargašová 
Jozefa Zicháčková r. Kubovčíková 
Viera Želibabková r. Jánošíková 
Viliam Sedlák 
Eva Stančeková r. Beňová 
 
70 rokov 
Emília Korytárová r. Bučková 
Anton Jankovič 
Jarmila Kucková r. Martáková 
Zdena Vlasáková r. Minksová 
 
75 rokov 
Anna Černá r. Bušová 
Milan Popelušák 

80 rokov 
Mária Podhradská r. Kravarčíková 
  
86 rokov 
Anna Podhradská r. Klučárová 
Juraj Chovanec 
Anna Nešťáková r. Drobná 
 
87 rokov 
Mária Dedíková r. Pastorková 
Anna Poláčková r. Malíčková 
 
87 rokov 
Mária Dedíkov r. Pastorková 
Anna Poláčková r, Malíčková 
 

89 rokov 
Martin Černý 
 
93 rokov 
Anna Revayová r. Revayová 
 

 
6ĤÅÔËĻÍ ÊÕÂÉÌÁÎÔÏÍ  
ÓÒÄÅéÎÅ ÂÌÁÈÏĿÅÌÜÍÅ Á 
ÐÒÁÊÅÍÅ ÉÍ ÖÅċÁ ÚÄÒÁÖÉÁȟ 

ĤĩÁÓÔÉÁ Á ÌÜÓËÙ  
Ö ÉÃÈ ĿÉÖÏÔÅȢ  

Štatistika Matričného úradu Moravské Lieskové 

Životné jubileá v mesiacoch marec - apríl 2008: 

Narodili sa v mesiacoch 
marec - apríl 2008: 

Michal Podhradský 
Matej Uhrík 
Barbora Olašová 
Dominik Vrzala 
Tobiáš Janků 
 

Oznam 
Slovenská pošta v Moravskom Lieskovom žiada občanov o vypisovanie 
menoviek na poštových schránkach, hlavne v bytovkách. 

Michal Tomášik a Anna Petrovna Didenko 

+ÁÔÁÒþÎÁ *ÁÎÉÇÏÖÜ ÒȢ 0ÏÄÈÒÁÄÓËÜ 
!ÎÎÁ "ÁÌÜĿÏÖÜ ÒȢ (ÅÒÜËÏÖÜ 
"ÌÁĿÅÎÁ -ÉéÏÖÜ ÒȢ 3ÏÂÏÔËÏÖÜ 

*ÏÚÅÆ /ÌÁĤ 
6ÌÁÄÉÍþÒ 0ÁÓÔÏÒÅË 

Manželstvo uzavreli: 

Prihlásení a odhlásení obyvatelia: 

 

Opustil nás navždy: 
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Poďakovanie 
Ako je všeobecne známe, hlavne mes-
to SR Bratislava sa skladá zo 17 mest-
ských častí, nie je teda len tzv. Staré 
mesto, ale aj okolité obce a nové sídli-
ská, napr.: Petržalka, Karlova Ves, 
Dúbravka a ďalšie. 
Práve v mestskej časti Dúbravka zor-
ganizoval miestny odbor Matice slo-
venskej v spolupráci s tamojším Do-
mom kultúry pred Veľkou nocou 

stretnutie s umeleckými remeslami 
pod názvom „ Maľujeme kraslice“. 
Na toto podujatie bola pozvaná 
a zúčastnila sa aj občianka Moravské-
ho Lieskového, o čom informoval aj 
mesačník miestnej časti „Dúbravský 
spravodaj“. Z toho mesačníka citujem: 
Technika zdobenia kraslíc olepovaním 
vyšívacou bavlnkou predstavila de-
ťom pani Božena Adamicová 
z Moravského Lieskového. Sama sa 
venuje zdobeniu veľkonočných vají-
čok už 30 rokov a do tajov výzdoby 

a maľovania zasvätila i svoju dcéru, 
aby šírila ďalej toto umenie. 
Ďalej sa v článku uvádza, že deti sa 
veľmi tešili z toho, ako im p. Adamico-
vá ukázala túto techniku zdobenia 
veľkonočných vajíčok a boli jej zato 
povďačné spolu s organizátormi pod-
ujatia. Je potešiteľné, že aj umelkyňu 
z našej obce si všimli a pozvali ju do 
Bratislavy. 
 

Ing. Ján Bušo 
Bratislava 17.4.2008 

Spomíname 
Nebolo Ti dopriate, aby si  s nami 
mohol naďalej žiť, nenašlo sa lie-
ku čo by Ťa mohol vyliečiť. 
22.júna si pripomenieme ročnú 
pamiatku  úmrtia dobrého manže-
la, otca, dedka, Pavla Zámečníka.  

S úctou a láskou spomínajú  
manželka s rodinou. 

Smútočné poďakovanie 
Dotĺklo srdce, 
ktoré malo pre 
nás mnoho 
lásky, odišiel si 
bez rozlúčky 
navždy. 
Touto cestou 
úprimne ďaku-
jeme všetkým 
p r í b u z n ý m , 

susedom, priateľom známym, ktorí 
dňa 14.5.2008 odprevadili na posled-
nej ceste nášho drahého manžela, ot-
ca, brata, dedka, švagra  Juraja Cho-
vanca, ktorý nás navždy opustil 
12.5.2008 vo veku 86 rokov. 
Všetkým ďakujeme za dôstojnú roz-
lúčku, kvetinové dary a slová útechy, 
ktorým sa snažili zmierniť náš veľký 
žiaľ.  

Smútiaca rodina 

Smútočné poďakovanie 

Utíchlo srdce, utíchol Tvoj hlas, 
skromný život si mal rád a i nás,   
patrí Ti večná vďaka od nás . 

Ďakujeme  všetkým príbuzným , pria-
teľom a známym, ktorí  26.5.2008 
odprevadili na poslednej ceste  nášho 
manžela, otca, dedka, bratranca, švag-
ra , suseda a priateľa Jána Blanára,  
ktorý sa s nami rozlúčil vo veku 86 
rokov.  

Ďakujeme za kvetinové dary  
a slová útechy. 

Smútiaca rodina 

Smútočné poďakovanie 
 Ťažko uveriť, že sa už nevrátiš. Zane-
chal si všetky svoje plány v živote i v 
práci, odišiel si tak narýchlo, je ťažko 
tejto rozlúčke uveriť. 

So smútkom v srdci sme sa rozlúčili 
s naším priateľom, dlhoročným vedú-
cim futbalového dorastu, pánom Vla-
dimírom Pastorkom. V TJ Iskra praco-
val ako hospodár, bol vzorom pre 

všetkých športovcov, mal vzorový prí-
stup k plneniu úloh, nezniesol nepo-
riadok na ihrisku a už vôbec nie 
v kabínkach. Starostlivo udržiaval 
trávnik, tešil sa, keď sa krásne rozzele-
nal. Mal nesmiernu radosť z každého 
drobného úspechu, a preto sme ho 
mali radi. Bolo nám s ním dobre. Zos-
tane navždy v našich spomienkach. 

 
Dušan Šimovec 
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